## النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

21 نيسان (ابريل) 2025 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

## خالد حنفي يدير أعوال اللجنة الدائهة لشؤون العول ويشارك في أعوال الدورة 51 لوؤتور العول العربي في القاهرة برعاية الرئيس عبد الفتاح

شارك وفد من الأمانة العامة لاتحاد الغرف العربية برئاسة امين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي، في أعمال الدورة 51 لـ "مؤتمر العمل العربي"، الذي تنظمه منظمة العمل العربية، في آلقاهرة، خلال الفترة من 19 إلى 26 أبريل 2025، برعاية رئيس جمهورية مصر العربية الرئيس عبد الفتاح السيسي، وبمشاركة وفود رسمية من 21 دولة عربية، تضم وزراء العمل، وممثلى الحكومات وأصحاب الأعمال والعمال.

وشهد حفل الافتتاح حضور ممثل للرئيس عبد الفتاح السيسى، والأمين العام لجامعة الدول العربية أحمد أبو الغيط، وحضور ثمانية عشر من وزراء العمل العرب، فضلا عن 440 مشاركًا ومشاركة من رؤساء وأعضاء الوفود من الحكومات ومنظمات أصحاب العمل والاتحادات العمالية من 21 دولة عربية، وممثلو الأمانة العامة لجامعة الدول العربية، وممثلو المنظمات العربية والدولية، وعدد من السفراء والشخصيات البارزة في جمهورية مصر العربية. وتناول المؤتمر عدة ملفات استراتيجية تتعلق بمستقبل سوق العمل في الوطن العربي.

وياتي انعقاد المؤتمر هذا العام في ظل مرحلة مفصلية وتأكيدًا على التزام الدول العربية بقضايا العمل والتنمية، وتعزيز التضامن النقابي والاقتصادي العربي، في ظل المتغيرات العالمية المتسارعة والتحديات الاقتصادية الناتجة عن الأزمات الإقليمية

وتضمن جدول أعمال المؤتمر انتخاب أعضاء مجلس الإدارة الجدد لمنظمة العمل العربية، وتشكيل اللجنة التنسيقية لشؤون عمل المرأة العربية، بالإضافة إلى استعراض التقدم المحرز في تنفيذ الاستراتيجيات المشتركة خلال الفترة (2025 – 2027).

وكانت عقدت اللجنة الدائمة لشؤون العمل في اتحاد الغرف العربية اجتماعها اله (41) يوم الجمعة الموافق 18 أبربل 2025 وذلك عشية مؤتمر العمل العربي اله (51)، وقد افتتح اعمال اللجنة الامين العام للاتحاد الدكتور خالد حنفي، وقد تم اختيار رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير عبدالله ناس رئيسا للجنة.

وحضر اجتماع لجنة العمل ممثلون عن غرف واتحادات الغرف العربية التالية: الإمارات،

قطر، السعودية، البحرين، الكويت، سلطنة عمان، المغرب، السودان، مصر، اليمن، فلسطين، موربتانيا، الجزائر، ليبيا، الأردن، لبنان، وممثلة عن منظمة العمل العربية.









وتم خلال الاجتماع التنسيق بين أصحاب الأعمال حول بنود جدول أعمال الدورة (51) لمؤتمر العمل العربي، حيث تضمن جدول أعمال هذا المؤتمر مناقشة تقرير المدير العام للمنظمة بعنوان: "التنويع الاقتصادي كمسار للتنمية: الاقتصادات الواعدة في الدول العربية"، وتقرير عن نشاطات وإنجازات المنظمة خلال عام 2024 والنظر في قرارات وتوصيات مجلس إدارة المنظمة، ومتابعة تنفيذ قرارات الدورة (50) لمؤتمر العمل العربي التي عقدت في العاصمة العراقية بغداد، والمسائل المالية والإدارية، وتطبيق اتفاقيات وتوصيات العمل العربية، ومذكرة حول مؤتمر العمل الدولي، بالإضافة إلى بعض البنود الفنية المُدرجة على جدول الأعمال ومنها:

Union of Arab Chambers

- دعم الحوار الاجتماعي وتعزيز دور منظمات العمال وأصحاب الأعمال.
- الحماية الاجتماعية للعمال في ظل التحديات الاقتصادية والإنسانية الراهنة.
- مراجعة اتفاقيات العمل العربية والتوصيات الصادرة عن الدورات السابقة.
- دعم التوظيف، وتمكين المرأة والشباب، وتحفيز ريادة الأعمال.

وانبثق عن اجتماع اللجنة مجموعة من التوصيات، حيث نوهت اللجنة بتقرير المدير العام وتم الاقتراح بمتابعة هذا التقرير من خلال ترجمته لمؤشرات اقتصادية يشارك في اعدادها اتحاد الغرف العربية إلى جانب منظمة العمل العربية.

وجرى التأكيد على أهمية التصويت خلال اجتماع منظمة العمل الدولية على ان تكون دولة فلسطين عضوا في المنظمة. كما تم الاقتراح أن يتم مناقشة موضوع تحديد حقوق وواجبات العامل وأصحاب العمل في ظل تنامى واقع الاقتصاد الرقمى، مع منظمة العمل الدولية، لاتخاذ القرارات اللازمة بهذا الشأن. وكذلك تمت الدعوة إلى أهمية ادماج العامل غير الرسمي في منظومة العمل من خلال وضع القوانين والتشريعات المتعلقة بهذا الموضوع الهام.

الجدير بالذكر بأن اللجنة الدائمة لشؤون العمل المنبثقة عن اتحاد الغرف العربية تعقد اجتماعها الدوري كل عام قبيل انعقاد أعمال

مؤتمر العمل العربي وتضم في عضويتها ممثلي أصحاب الأعمال المشاركين في هذا المؤتمر.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

## KHALED HANASI MANAGES THE WORK OF THE STANDING COMMITTEE FOR LABOR ASSAIRS AND PARTICIPATES IN THE WORK OF THE 51st SESSION OF THE ARAB LABOR CONFERENCE IN CAIRO UNDER THE AUSPICES OF PRESIDENT ABDEL FATTAH EL-SISI

A delegation from the General Secretariat of the Union of Arab Chambers, headed by the Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi, participated in the work of the 51st session of the "Arab Labor Conference", organized by the Arab Labor Organization, in Cairo, during the period from 19 to 26 April 2025, under the auspices of the President of the Arab Republic of Egypt, President Abdel Fattah Al-Sisi, and with the participation of official delegations from 21 Arab countries, including ministers, government employers representatives, workers.

The opening ceremony witnessed the presence of a representative of President Abdel Fattah El-Sisi, the Secretary-General of the League of Arab States Ahmed Aboul Gheit, and the presence of eighteen Arab ministers of labor, as well as 440 participants and participation of heads and members of delegations governments, employers' organizations and labor unions from 21 Arab countries, representatives of the General Secretariat of the League of Arab States, representatives of Arab and international organizations, and a number of ambassadors and prominent figures in the Arab Republic of Egypt. The conference dealt with several strategic files related to the future of the labor market in the Arab world.

The conference this year comes in light of a pivotal stage and an affirmation of the commitment of Arab countries to labor and development issues, and the strengthening of Arab union and economic solidarity, in light of the rapid global changes and economic challenges resulting from regional

crises and conflicts.

The agenda of the conference included the election of the new members of the Board of Directors of the Arab Labor Organization, the formation of the Coordinating Committee for Arab Women's Labor, in addition to reviewing the progress made in implementing joint strategies during the period (2025-2027).

Standing Committee Labor Affairs of the Union of Arab

Chambers held its 41st meeting on Friday, April 18, 2025, on the eve of the 51st Arab Labor Conference, and the work of the committee was opened by the Secretary-General of the Union, Dr. Khalid Hanafi, and the President of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry Samir Abdullah Nass was chosen as Chairman of the Committee.

The meeting of the working committee was attended by representatives of the following chambers and federations of Arab chambers: UAE, Qatar, Saudi Arabia, Bahrain, Kuwait, Sultanate of Oman, Morocco, Sudan, Egypt, Yemen, Palestine, Mauritania, Algeria, Libya, Jordan, Lebanon, and a representative of the Arab Labor Organization.









During the meeting, business owners coordinated on the agenda items of the 51st session of the Arab Labor Conference, where the agenda of this conference included discussing the report of the Director-General of the Organization entitled: "Economic diversification as a path to development: promising economies in the Arab countries", a report on the activities and achievements of the Organization during 2024, considering the decisions and recommendations of the Board of Directors of the Organization, following up the implementation of the decisions of the 50th session of the Arab Labor Conference held in the Iraqi capital, Baghdad, financial and administrative issues, and the application of Arab labor conventions and recommendations. A note on the International Labor Conference, in addition to some technical items on the agenda, including:

- Supporting social dialogue and strengthening the role of workers' and employers' organizations.
- · Social protection for workers in light of the current economic and humanitarian challenges.
- Review of Arab labor conventions and recommendations issued by previous sessions.
- Supporting employment, empowering women and youth, and stimulating entrepreneurship.

A set of recommendations emerged from the committee meeting. The committee noted the report of the Director General, and it was proposed to follow up on this report by translating it into economic indicators prepared jointly by the Union of Arab Chambers and the Arab Labor Organization.

The importance of voting during the ILO meeting on the State of Palestine as a member of the ILO was emphasized. It was also proposed that the issue of determining the rights and duties of workers and employers in light of the growing reality of

the digital economy be discussed with the International Labor Organization to take the necessary decisions in this regard. The importance of integrating the informal worker into the work system through the development of laws and legislations related to this important topic was also highlighted.

It is worth mentioning that the Standing Committee for Labor Affairs emanating from the Union of Arab Chambers holds its periodic meeting every year before the Arab Labor Conference and includes in its membership representatives of employers participating in this conference.

Source (Union of Arab Chambers)